
Bylo krásné odpoledne, jedno z těch teplých, co nám nadělil březen, 
než se znovu ochladilo. Hospůdka V Zatáčce jen hučela, obsluha po-
bíhala od stolu ke stolu, vonělo tu jídlo a hosté spokojeně usrkávali 
pivo. U stolu alespoň trochu odděleného od všeho shonu a hluku  
seděla skupinka chlapů na další pracovní schůzce. A téma? Lužická 
padesátka. 

Sedím mezi nimi a poslouchám, místy se ptám, abych mohl napsat 
článek do HRÁDECKA, který se možná objeví i jinde. Nakonec se zdr-
žím přes dvě hodiny a musím přiznat, že to bylo příjemné setkání  
s opravdovými nadšenci. 

Schylovalo se k tomu už dlouhý čas, pobočka Klubu českých turistů 
v Hrádku nad Nisou změnila své vedení. Uskupení, které dokázalo 

uspořádat 50 ročníků legendárního pochodu, a to i v posledních le-
tech, kdy většina členů už skutečně zestárla, předběhlo čas. Patří jim 
obdiv a úcta, na to nikdo nezapomíná, přesto generační obměna  
byla nevyhnutelná. Ne že by se stávající členové na činnosti klubu 
dále nepodíleli, ale otěže a odpovědnost přebrali mladší. Novým 
předsedou se stal Petr Nývlt. Ten s sebou do klubu přivedl přátele 
včetně svého bratra. „Bratři, jak se patří,“ směje se a hned dodává, 
jak mile jej překvapilo nasazení, se kterým se všichni pustili do práce. 
Bratr Martin obratem vyjmenovává další nové členy, kteří pilně pra-
cují: Ondra Mlejnecký, Vašek Patočka, Lukáš Vojáček. Každý má na 
starosti něco.  

Pokračování na straně 7 

Lužická padesátka se blíží

 
Společenský večer 
Na Společenském večeru byly i letos uděleny 
ceny osobnostem, které se významným 
způsobem zapsaly do života Hrádku a okolí.

strana 6
 
DOD ZŠ Lidická 
ZŠ Lidická otevřela své dveře veřejnosti, aby 
se pochlubila výsledky několikamilionových 
investic z posledních let.

strana 12
 
První sklizeň 
Výstava děl hrádeckých talentovaných 
mladých lidí, kteří svoje nadání rozvíjí nebo 
rozvíjeli na uměleckých školách.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
7. schůze rady města 
Rada města na svém 7. jednání, konaném dne 9. března 2022, mimo 
jiné: 
— schválila zadání zakázky na provedení prověrky hospodaření společ-

nosti Brána Trojzemí za období 2019–2021 společností AUDIT ONE, 
s. r. o., za celkovou maximální cenu 187 500 Kč bez DPH 

— schválila čerpání rezervního fondu organizace Mateřská škola, Hrá-
dek n. Nisou, Oldřichovská ul., v celkové maximální výši 30 000 Kč 
na pokrytí na úhradu dodavatelských faktur za nákup vstupní 
branky, plotu a venkovní informační vitríny 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Český kyno -
logický svaz ZKO Liberec – Pavlovice – 219 ve výši 25 000 Kč, na  
organizační zajištění XXIV. ročníku kynologické soutěže „O pohár 
Kristýny“ 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli panu M. K. ve 
výši 10 000 Kč na úhradu nákladů spojených se sportovní činností 
pro rok 2022 – motokros, enduro, cross country 

— schválila zadání zakázky „Dolní Suchá – vodovod, Hrádek n. Nisou – 
podání žádosti, dotační management a organizace výběrového  
řízení“ firmě FIALA PROJEKTY, s. r. o., Praha 4, za celkovou maxi-
mální cenu 221 000 Kč bez DPH (267 410 Kč vč. DPH) 

— schválila podání žádostí na projektové záměry Města Hrádek nad 
Nisou do Dotačního fondu Libereckého kraje, Programu: 1.1 Pod-
pora jednotek požární ochrany obcí Libereckého kraje na projekty: 

1. Obnova zásahových obleků pro JSDHO Hrádek nad Nisou, o celko-
vých výdajích ve výši 189 631,20 Kč, požadované dotaci ve výši  

94 815,60 Kč (50 %) a vlastním podílu ve výši 94 815,60 Kč (50 %), 
2. Pořízení pneumatik na PKN-S3 pro JSDHO Hrádek nad Nisou,  

o celkových výdajích ve výši 57 144 Kč vč. DPH, požadované dotaci 
ve výši 28 572 Kč (50 %) a vlastním podílu ve výši 28 572 Kč (50 %) 

— schválila zadání zakázky „Domov seniorů v Hrádku nad Nisou ve 
standardu PASIV PLUS“ společnosti: Energy Benefit Centre, a. s., 
Praha 6 – Petřiny, za celkovou cenu 477 950 Kč vč. 21 % DPH  
(395 000 Kč bez DPH), kdy část nabídky a) je za cenu 54 450 Kč  
(45 tis. Kč bez DPH) a část b) za 423 500 Kč (350 tis. Kč bez DPH), 
přičemž část b) bude uhrazena až po schválení žádosti o podporu 
a po jednoznačném stanovisku vedení města, že projekt bude dle 
této dotace realizován 

— schválila přidělení zakázky na dodávku a realizaci dětského hřiště 
akce „RA Kristýna – dětské hřiště SEVER“, zhotoviteli TR ANTOŠ, s. r. o., 
Turnov, za celkovou cenu 386 340Kč bez DPH (467 474Kč s DPH) 

— schválila přidělení zakázky na dodávku a realizaci dětského hřiště 
akce: „RA Kristýna – dětské hřiště JIH“, zhotoviteli Bonita Group  
Service, s. r. o., Drásov, za celkovou cenu 322 160 Kč bez DPH  
(389 813,60Kč s DPH) 

— schválila přidělení zakázky na dodávku a realizaci parkovacího  
systému na akci „RA Kristýna – parkovací systém“, zhotoviteli AS  
Parking, s. r. o., Modřice, za celkovou cenu 1 190 920 Kč bez DPH 
(1 441 013,20 Kč s DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele) zakázky s názvem „Hře-
benovka v Trojzemí pro děti i dospělé – opakované zadání II“, a to 
společnost S .O. S. – DEKORACE, s. r. o., Praha 4 – Kunratice, za cel-
kovou cenu 1 132 468,04 Kč vč. DPH (935 924 Kč bez DPH) 

— schválila plnění veřejné zakázky, a to zpracování projektové doku-
mentace ve stupni DPS (dokumentace pro provedení stavby) na akci 
„Oprava povrchu ulice Žitavské v úseku od křižovatky s ul. Nádražní 
po restauraci Lidový dům“ subjektem PO: Nýdrle – projektová  
kancelář, spol. s r. o., Liberec 30, za celkovou cenu 234 135 Kč s DPH 
(193 500 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na práce a úkony spočívající v zajištění 
vyhotovení projektové dokumentace v rozsahu dokumentace ve 
stupni DÚR/DSP/DPS, včetně zajištění inženýringu, na akci: „Rekon-
strukce MŠ Liberecká a využití prostor výměníku pro účely mateřské 
školy“, zhotoviteli Uniarch CZ, spol. s r. o., Liberec 6, za cenu  
1 729 001,70 Kč bez DPH (2 092 092,06 Kč s DPH) 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce a úkony spočívající  
v provedení odvodnění srážkových vod od křižovatky Jílová psí  
cvičiště do nově vytvořených tůní v bývalém dobývacím prostoru ci-
helny, zhotoviteli SKJ, s. r. o, Hrádek n. Nisou za cenu 406 609,31 Kč 
s DPH (336 040,75 Kč bez DPH) 

— schválila přidělení veřejné zakázky s názvem „ZŠ T. G. M. v Hrádku 
nad Nisou – II. etapa rekonstrukce stravovacího pavilonu“ vítěz -
nému uchazeči Stavby MH, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za cenu  
10 500 000,34 Kč bez DPH (12 705 000,41 Kč s DPH) 
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úvodní článek květnového čísla věnujeme pochodu Lužická padesátka. 
Tradiční turistická akce vstupuje letošním ročníkem do druhé pade-
sátky své existence. Tento přelom přináší řadu změn. S omlazeným or-
ganizačním týmem si o nich povídal Roman Sedláček. S nastupujícím 
jarem se také rozeběhla stavební sezóna. Čilý pracovní tak panuje ne-
jen ve městě, např. na Liberecké ulici, kde se pracuje na rekonstrukci 
sítí, ale i na Okružní, kde se během léta dočkáme nových chodníků. 
Trochu stranou městského ruchu, na fotbalovém stadionu v Doníně, 
začínají práce na vybudování odpočinkového místa. Děti potěší herní 
prvky, dospělé potom třeba ohniště nebo lavičky k příjemnému pose-
zení.  

Hodně prostoru věnujeme v tomto čísle kulturním akcím. Jednou z nej-
větších byl Společenský večer města. Na této události se nejen bilancuje 
uplynulý rok, ale také se udělují ocenění lidem za výjimečné činy či akti-
vity, které přinesly prospěch městu a jeho občanům v různých oblastech 
života, a za výjimečné sportovní úspěchy. S laureáty, kteří se letos dostali 
do pomyslné Síně slávy, se můžete seznámit v jejich medailoncích. O tom, 
co se děje v našem městě, informujeme průběžně celý rok. A jsme rádi, že 
je stále o čem psát.  

Přejeme vám krásné jarní dny a příjemné prožité velikonočních 
svátků.  

Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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— schválila přidělení zakázky na stavební práce a úkony spočívající  
v provedení sadových úprav vnitrobloku u ulice Žitavská, zhotoviteli 
JIB, s. r. o., Brandýs n. Labem – Stará Boleslav, za cenu 496 303,28 Kč 
s DPH (410 168,50Kč bez DPH). 

 
8. schůze rady města 
Rada města na svém 8. jednání, konaném dne 23. března 2022, mimo 
jiné: 
— schválila odstoupení od dotace ze Státního fondu životního pro-

středí ČR, obdržené na projekt „Posílení vodárenské soustavy Václa-
vice“, ve výši 3 000 000 Kč, a to na základě výhodnější možnosti  
řešení zásobování pitnou vodou v okrajových částech města Václa-
vice–Uhelná, kterou zahrnuje Dohoda mezi vládou České republiky 
a vládou Polské republiky o spolupráci k řešení vlivů těžební činnosti 
v povrchovém hnědouhelném dole Turów v Polské republice na 
území České republiky ze dne 3. 2. 2022 

— schválila podání žádostí do programu Ministerstva vnitra – Pro-
gramu prevence kriminality na místní úrovni 2022 na tyto projektové 
záměry: 

1. Hrádek nad Nisou – Domovník–preventista – 2022, o celkových vý-
dajích ve výši 342 000 Kč vč. DPH, požadované dotaci ve výši  
307 800 Kč (90 %) a vlastním podílu ve výši 34 200 Kč (10 %) 

2. Hrádek nad Nisou – Multifunkční hřiště Oldřichov na Hranicích – 
2022, o celkových výdajích ve výši 2 301 925 Kč vč. DPH, požadova -
né dotaci ve výši 300 000 Kč a vlastním podílu ve výši 2 001 925 Kč 

3. Hrádek n. Nisou – Rozšíření MKDS v lokalitě Oldřichov na Hranicích – 
2022, o celkových výdajích ve výši 581 581 Kč vč. DPH, požadované 
dotaci ve výši 350 000 Kč a vlastním podílu ve výši 231 581 Kč 

— schválila poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli Spolek pro  
rozvoj country hudby C & W VOBUTY, Hrádek nad Nisou, ve výši  
30 000 Kč na podporu akce „15. ročník country festivalu Hrádecká 
country sešlost“ 

— schválila poskytnutí finančního daru ve výši 5 000 Kč společnosti 
Zdravotní klaun, o. p. s., Praha 9 – Vysočany, na poskytování služeb 
Zdravotního klauna v Krajské nemocnici Liberec a v nemocnicích  
Turnov a Frýdlant 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce akce „Oprava oplocení 
a parkování u ZŠ Donín“, zhotoviteli SKJ, s. r. o., Hrádek nad Nisou, 
za celkovou cenu 490 233,95 Kč bez DPH (593 183,08Kč s DPH) 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce akce „Souvislá oprava 
ploch u kina“, zhotoviteli SKJ, s. r. o., Hrádek nad Nisou, za celkovou 
cenu 576 946,30 Kč bez DPH (698 105,02 Kč s DPH) 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce „Pumptrack Hrádek 
nad Nisou“, zhotoviteli Dirty Parks, s. r. o., Jičín, za celkovou cenu  
2 194 137,50 Kč bez DPH (2 654 906,38 Kč s DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele), resp. SCHVALUJE  
přidělení zakázky s názvem „Zajištění technického dozoru investora 
a koordinátora bezpečnosti a ochrany zdraví při práci na akci Oprava 
místní komunikace Uhelná“, a to subjekt (PO) REAL engineering, 
spol. s r. o., Liberec 3, za celkovou cenu 139 150 Kč s DPH (115 000 Kč 
bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na stavební práce a úkony spočívající  
v provedení stavebních prací, a to realizace dovozu a rozprostření 
zeminy v okolí KC Seník a založení trávníku, zhotoviteli SKJ, s. r. o., 
Hrádek nad Nisou, za cenu 194 058,43 Kč s DPH (160 378,87 Kč bez 
DPH). 

 
9. schůze rady města 
Rada města na svém 9. jednání, konaném dne 30. března 2022, mimo 
jiné: 
— schválila zadání zakázky „Rekonstrukce školy a vestavba nových od-

borných učeben ZŠ a ZUŠ TGM“ společnosti Energy Benefit Centre, 
a. s., za celkovou cenu 447 700 Kč vč. 21 % DPH (370 000 Kč bez 
DPH), kdy část příkazní smlouvy a) je za cenu 90 750 Kč (75 000 Kč  

 
bez DPH), část b) za 54 450 Kč (45 000 bez DPH) a část c) za  
302 500 Kč (250 000 Kč bez DPH), přičemž část c) bude uhrazena 
po doporučení řídícího výboru k podpoře (přiznání dotace) a po 
jednoznačném stanovisku investora, že projekt bude dle této dotace 
realizován 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem „Restaurování božích muk 
v obci Uhelná u Hrádku nad Nisou“ subjektem (FO): Vanesa T., 
Chrastava, za celkovou cenu 84 765 Kč s DPH (neplátce DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
 
Zastupitelstvo města na svém 3. zasedání, konaném dne 30. března 
2022, mimo jiné: 
— schválilo v souladu se Smlouvou o obhospodařování investičních  

nástrojů, uzavřené dne 15. 5. 2017 vč. jejich dodatků, převod všech 
prostředků z Portfolia 1 (po odečtení odměny Správce a příp. dalších 
nákladů spojených s obhospodařováním v Portfoliu 1) do Portfolia 
2 (kde se provádí depozitní úložky) s tím, že peníze z něj mohou 
být vybrány a převedeny na účet města nejpozději do 31. 12. 2022 
tak, aby nedošlo k naúčtování poplatku za rezoluční fond 

— schválilo k převáděným prostředkům z portfolia 1 dle tohoto usne-
sení vložit do portfolia 2 i další částku ve výši 25 mil. Kč z rozpočtu 
„Bekon“, kde bude stejný postup průběhu obhospodařování 

— pověřilo radu města k rozhodnutí o vybrání finančních prostředků 
z portfolia 2, nebo jeho převedení v souladu s návrhem banky  
(obhospodařovatele), dle jejího uvážení a projednání v případě, že 
dojde k ohrožení a možnému snížení nominální hodnoty vložených 
prostředků do záporných hodnot, v průběhu roku. Tím se rozumí 
zabezpečení cíle, kterým je co největší eliminace snížení výnosu. 

— schválilo změnu rozpočtu města Hrádek nad Nisou 2022 č. 3. Rozpo -
čet města 2022 po změně č. 3 má stanoven celkový objem příjmů část -
kou 239 955 325 Kč, celkový objem výdajů částkou 358 406 581 Kč  
a salda ve výši 118 451 256 Kč ve třídě financování. 

— schválilo poskytnutí finančního daru ve výši 30 000 Kč Oblastní cha-
ritě Liberec na provozní náklady domova pro seniory – Domova  
pokojného stáří – Domova sv. Vavřince v Chrastavě. 

 
Kompletní usnesení z jednání Rady města a zasedání Zastupitelstva  
v plném znění najdete na webu města Hrádek nad Nisou.

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat 27. dubna 
2022 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.

34. číslo | duben 2022
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Na fotbalovém stadionu v Doníně, v místech určených pro parkování 
a v blízkosti posezení u Richmondu, se v těchto dnech začíná pracovat 
na vytvoření odpočinkové zóny pro turisty a cyklisty. Součástí projektu 
podpořeného z programu Přeshraniční spolupráce INTERREG V-A 
Česká republika – Polsko je i dětské hřiště a nová vjezdová brána  
z ulice Ke Stadionu. Na ploše cca 800 m2 se počítá s terénními úpra-
vami, novým trávníkem a výsadbou stromů a keřů. Pro děti zde budou 
houpačky, vzduchové trampolíny, skluzavka apod. K dispozici bude 
také ohniště a vše doplní lavičky a opěrné zídky určené k sezení.  

Projekt s názvem Společně k přírodnímu a kulturnímu dědictví  
v Trojzemí zahrnuje také propagaci přeshraničních turistických  

produktů a kulturního a přírodního dědictví v Trojzemí. Na cyklotra-
sách v okolí nového odpočinkového místa tak budou instalovány dvě 
informační tabule. Informovat budou o trasách Hřebenovka a Cyklo-
trasa Odra – Nisa v Trojzemí. Obě atraktivní turistické trasy protínají 
Hrádek nad Nisou.  

Práce na budování odpočinkového místa mají být hotové na pře-
lomu dubna a května. Poté se nainstalují tabule a koncem května  
proběhne slavnostní předání díla za účasti polského partnera. Tím je 
polské město Bogatynia. Práce přijdou na zhruba 1,1 milionu korun, 
dotace pokryjí většinu z této částky, město ze svého rozpočtu uhradí 
přibližně 300 tisíc korun.  

Mimo tento projekt se na stadionu vybuduje také workoutové 
hřiště – Predátor Park. Ten vzniká v režii města na žádost části členské 
základny fotbalového klubu. Sportoviště bude situováno v blízkosti 
parkoviště v místech, kde stál vysoký smrk a léta zde byla deponie 
písku a odhozené panely. Cvičební sestava se tady bude instalovat na 
přelomu května a června.  

Obě tyto aktivity pomohou ke zvelebení městského stadionu, který 
tak bude moci nabídnout další volnočasové aktivity a otevře se širšímu 
okruhu obyvatel našeho města. 

Věra Baumgartnerová 
 
 
Projekt Společně k přírodnímu a kulturnímu dědictví v Trojzemí, 
CZ.11.2.45/0.0/0.0/16_012/0002767, je podpořen z programu Přes-
hraniční spolupráce INTERREG V-A Česká republika – Polsko.

Na stadionu vznikne nová odpočinková zóna

Město Hrádek nad Nisou se dlouhodobě snaží řešit problém s nedo-
statkem pitné vody ve Václavicích. Jediným zdrojem Václavických jsou 
v současnosti studny, ve kterých ale v posledních letech vody ubývá. 
Důvodem je snižování hladiny spodní vody, a to nejen v důsledku  
diskutované těžby v hnědouhelném dole Turów, ale i v důsledku kli-
matických změn.  

Město už delší dobu počítá s vybudováním vodovodu ve Václavi-
cích. Projektová dokumentace a veškerá povolení k jeho realizaci jsou 
v podstatě připraveny. Vodovod je ovšem až koncový prvek celého  

systému. Do oblasti, kde chybí voda, je nejprve potřeba odněkud ji 
přivést. To má zajistit přivaděč, který spolu s úpravnou vody v Mach-
níně plánuje vybudovat Severočeská vodárenská společnost. A pro-
tože tato stavba, a především její financování, byly dlouhou dobu  
v nedohlednu, muselo město přijít s dočasným řešením. Tím se měl 
stát centrální vrt s úpravnou vody, umístěný u budovy MŠ Václavice, 
kam by si lidé v případě nutnosti mohli pro pitnou vodu dojít. I toto 
provizorium by ale stálo nemalé peníze. Přesněji 4,5 milionu korun. 
Radnici se podařilo na tento projekt získat dotaci ve výši 3 miliony  
korun. 1,5 milionu by pak šlo z Fondu rozvoje Václavic a Uhelné.  

Obrat nastal v okamžiku, kdy se podařilo dosáhnout dohody mezi 
Českou republikou a Polskem o řešení vlivů těžební činnosti v hně-
douhelném dole Turów. Část peněz, které Česká republika získala, je 
určená právě na řešení zajištění vody pro Václavice a Uhelnou. Mimo 
jiné tak pokryje i náklady na stavbu výše zmíněné úpravny a přiva-
děče. V okamžiku, kdy budou tyto stavby ze strany Severočeské vodá-
renské společnosti připravené, může i město začít soutěžit dodavatele 
na vlastní vodovod. Je velmi těžké odhadnout, kdy se tak stane. Přá-
ním (a snad i reálným cílem) všech zainteresovaných stran jsou dva 
až tři roky.  

Třímilionovou dotaci na původně plánovaný vrt město vrátí. 1,5 mi -
lionu korun alokovaných na spoluúčast zůstane ve Fondu rozvoje Vác-
lavic a Uhelné. Peníze mohou být použity například na další stupně 
projektů řešení odpadních vod nebo na financování přípojek vodo-
vodu k jednotlivým domům.     Věra Baumgartnerová

Hloubkový vrt ve Václavicích nebude
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Následující zpráva vám může připadat jako špatný vtip, nicméně 
všechny informace v ní obsažené jsou i přes aprílový pátek, kterého se 
článek týká, pravdivé. 

Web Severočeských vodovodů a kanalizací první dubnový den ráno 
v rubrice „Havárie vody“ publikoval strohou zprávu: „Z důvodu opravy 
provozní havárie na vodovodním zařízení bude dne 1. 4. 2022 od 4:00 
hodin do cca 14:30 hodin přerušena dodávka pitné vody v Hrádku nad 
Nisou v části Uhelná. Za vzniklou situaci se svým zákazníkům omlou-
váme.“ 

Výpadek dodávky vody postihl nejen Uhelnou, ale také nedalekou 
Chotyni, konkrétně část Grabštejn. Při odstraňování příčin se však pra-
covníci vodárenské společnosti asi nestačili divit. Na ocelové konstrukci 
v těsné blízkosti vrtu pod Uhelnou chyběl transformátor. Ve výšce po 
něm zůstaly jen poškozené kabely a izolátory. Od paty sloupu se do 
polí jasně rýsovala stopa po vlečení těžkého předmětu. Vedla téměř  
kilometr polem až ke spojnici mezi Uhelnou a Oldřichovem na Hrani-
cích. Hraniční cestu překročila nedaleko hrany lesa a zřetelná byla i dál 
mezi stromy na polském území. Hrádecké oddělení Policie ČR událost 
zaevidovalo o předalo službě kriminální policie, která celou záležitost 
šetří. S ukvapenými soudy, kdo za tím vším stojí, buďme zatím opatrní. 
Není to tak dlouho, kdy tudy ujíždělo kradené auto do Polska. Vyšetřo-
vání přitom ukázalo, že řidičem byl Čech. 

Severočeské vodovody a kanalizace obnovily dodávky vody ještě týž 
den v průběhu odpoledne. Odběratelům byla k dispozici cisterna s pit-
nou vodou, funkční byl po pár hodinách i vodovod. O dodávky elektřiny 
pro vrt se musel několik dnů postarat mohutný agregát. 

Roman Sedláček

Kvůli kuriózní krádeži byla Uhelná bez vody

V novém hrádeckém Komunitním centru Seníku jednala ministryně 
životního prostředí Anna Hubáčková, ministr zemědělství Zdeněk  
Nekula, hejtman Libereckého kraje Martin Půta a starosta Hrádku nad 
Nisou Josef Horinka se zástupci vodárenských společností na Libe-
recku a Frýdlantsku. 

V úvodu setkání hosty přivítal a pozdravil starosta našeho města. 
Následovala prezentace současného stavu vodních zdrojů a investic 
do zásobovací infrastruktury z pohledu Severočeské vodárenské spo-
lečnosti a Frýdlantské vodárenské společnosti, které celé jednání při-
pravily. V následující diskusi zúčastněné strany upřesňovaly své po-
hledy na danou problematiku a způsoby financování. To bude částečně 
probíhat ze zdrojů získaných od polské strany na základě mezivládní 

dohody o náhradách za negativní 
vlivy těžební činnosti v polském hně-
douhelném dole Turów. Vzhledem  
k tomu, že chystané investice do zá-
sobování pitnou vodou neřeší zda-
leka jen problémy spojené s polským 
dolem, budou třeba další stovky mi-
lionů korun na realizaci celého zá-
měru. Ty by měly být kryty z více 
zdrojů, podílet se bude Liberecký kraj, 
dotčené obce i stát. 

Pokud vás zajímají další informace o setkání v Seníku, na webu 
Města Hrádek nad Nisou naleznete ve stejnojmenném článku úplný 
audiozáznam tiskové konference, která program jednání v Hrádku nad 
Nisou zakončila. Na webu je zveřejněna i související tisková zpráva 
vodárenských společností. K rychlému vyhledání informací na webu 
města můžete použít přiložený QR kód. -rs-

Seník hostil jednání o vodě se členy vlády
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Společenský večer města
Po více než dvou letech se mohl konat Společenský večer města. Už po 
devatenácté se v DK Beseda sešli zástupci města, spolků, škol a další 
hosté, aby se společně ohlédli za děním ve městě od posledního se-
tkání. A nedílnou součástí večera bylo předávání Ocenění starosty 
města za práci pro město a pro sportovce roku. Letos si jej převzali tři 
obyvatelé města a jeden spolek. V rámci večera vystoupily hrádecké 
mažoretky – Babetky a k tanci a poslechu hrála kapela Bohemia Uni-
versal Band. 

 
Ocenění starosty města za práci pro město 
Paní Marta Holá 
Paní Marta Holá je dlouholetou členkou Svazu postižených civilizač-
ními chorobami. V roce 2018 převzala funkci předsedkyně spolku. Je 
předsedkyní nejen základní organizace v Hrádku nad Nisou, ale  
i Okresní organizace Liberec, sdružující základní organizace v Hrádku, 
Liberci a Turnově. Na Cenu starosty města Hrádku nad Nisou paní 
Martu Holou navrhly členky spolku za aktivity, které paní Holá připra-
vuje. Jedná se například o léčebné pobyty v ČR i na Slovensku, ná -
vštěvy výstav v Litoměřicích a Lysé nad Labem, zájezdy do divadel,  
muzeí a zámků 

 
Wohlmannův statek, zapsaný spolek 
V roce 2015 se pan Matouš Kirschner rozhodl zakoupit ve Václavicích 
starý vybydlený statek z 18. století. V následujícím roce vznikl při 
statku na základech původního Sdružení pro záchranu drobných sa-
králních památek spolek Wohlmannův statek pojmenovaný po pů-
vodních obyvatelích, kteří byli po konci druhé světové války odsunuti. 

S podporou manželky Jany a několika přátel začali statek opravovat  
a vytvářet zde místo pro setkávání a prostor pro pořádání akcí s cílem  

navázat na historii, jež zde byla přerušena. Za tu dobu vzniklo ve světnici 
obytné budovy potřebné zázemí, byla zrekonstruována stodola a po-
stupné opravy statku dále pokračují.  

Stěžejní aktivity spolku jsou ale jinde: v prostorách ožívajícího statku 
připravuje václavické dožínky, na které přijíždějí lidé zdaleka, nebo červen -
covou václavickou svatojakubskou pouť. Členové spolku pečují o krajinu: 
podél cesty od statku k Wohlmannovu kříži byla vysázena alej stromů sta-
rých ovocných odrůd, připravuje se vybudování tůní. I na tyto akce je 
zvána široká veřejnost. Wohlmannův statek se tak stal především místem 
setkávání. 

Cenu starosty města za spolek převzali pan Matouš Kirschner, jeho 
žena Jana a Jana Vébrová, za kterými stojí největší kus práce. 

 
Ocenění Sportovec roku 
Karolína Boudová  
Karolína Boudová je žákyní 7. třídy ZŠ Lidická. Úspěšně se věnuje ma-
žoretkovým sportům. V loňském roce uspěla jak v individuálním twir-
lingu, tak v soutěžích mažoretek. 

V Národním twirlingovém poháru vybojovala Karolína v loňském roce 
2. a 3. místo. Před nedávnem složila zkoušky, které ji pro letošní sezónu 
posílají do nejvyšší výkonnostní třídy, ve které bude bojovat o tituly a mož-
nost reprezentovat ČR na mistrovstvích Evropy v twirlingu. 

V soutěži klasických mažoretek vybojovala Karolína 1. místo v on-line 
soutěži a stala se 1. vicemistryní ČR.  

Od loňska soutěží i s týmem mažoretek z Dobrovic ve skupinách. S nimi 
získala dvakrát titul mistra ČR a postoupila na Mistrovství Evropy do Poreče 
v Chorvatsku, kde družstvo vybojovalo pro Českou republiku dvakrát titul 
Mistr Evropy. Nadále ale zůstává i s týmem mažoretek Hrádku nad Nisou 
a dále bude reprezentovat i naše město ve skupinách i v sólech. 
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Dokončení ze strany 1 
Ondra podniká a spolupracuje s lesními podniky. Dobře se vyzná v lu-
žických hvozdech u nás i za hranicemi v Německu. Stal se z něj pláno-
vač tras. Nestačí jen navrhnout cestu, je třeba získat i povolení a slušně 
se domluvit s lesními správci, kam mohou, a kam ne, aby nedošlo k ně-
jaké komplikaci. Trasy by v letošním roce měly zavést poutníky na nová 
místa. Oblíbená pětadvacítka tak například povede na Grabštejn, Bílý 
Kostel a Vápeňák. Padesátka zase nabídne vedle tradiční Luže a Hvozdu 
i krásná místa v německé části hor. Letos bude velice náročná a pořa-
datelé upozorňují, že ji neujde každý. Zájemci musí být dobře připra-
vení, čeká je odhadem dvanáct hodin dřiny cestou nahoru a dolů. 

Lukáš Vojáček vytvořil pochodu webové stránky. Naleznete je na 
adrese www.luzicka50.cz a již dnes jsou na nich k dispozici údaje  
o jednotlivých trasách, důležité informace a v neposlední řadě i mož-
nost registrace včetně zaplacení účastnického poplatku. To vše v češ-
tině, polštině i němčině. Web je první velkou novinkou, kterou dnes 
zmíníme. Ano, pochod dosud žádné internetové stránky neměl a jed-
ním dechem dodejme, že spolu s nimi se Lužická padesátka dočkala 
i facebookového profilu. 

Vašek navržené trasy prochází, prý někdy i bloudí a nachází jiné 
varianty. Zároveň se mu zalíbilo značení turistických cest a po tátovi 
přebral místo mezi značkaři. Kamarádi zlomyslně dodávají, že značí 
cesty, aby příště věděl kudy dál. 

Turistika bývala v Čechách velice populární, jenže v posledních de-
setiletích jako by se zájem o ni vytrácel. Proto se ptám všech u stolu, 
co je svedlo dohromady. Shodují se na tom, že všichni rádi chodí,  
milují přírodu a také nezapomněli na to, jaká byla Lužická padesátka 
v době, kdy byli ještě dětmi. Jednou ze vzpomínek byl pohádkový les, 
který se po dlouhé době podařilo oprášit již v minulém ročníku. Na 
děti čekalo plnění úkolů u rozcestí pod Popovkou. Letos to bude ještě 
zábavnější, místo jednoho zastavení potěší pohádkový les malé turisty 
na trase hned několikrát. 

Postupně se hledá nejlepší místo pro start i cíl. Od loňska se 50ki-
lometrová trasa startuje na náměstí a do budoucna se uvažuje o za-
čátku akce na Kristýně, která by pochodu mohla poskytnout vedle 
krásného prostředí i ideální zázemí včetně ubytování. Cíl se stěhoval 
již před třemi lety na Dolní Sedlo. Odvážný krok se vyplatil a účastníci 
i pořadatelé si jej pochvalují. Sedelské hřiště ožilo atrakcemi pro děti, 
střílelo se z luku, malovalo na obličej, dovádělo ve skákacím hradu. 
Navíc u táboráku vuřty chutnají nejlépe. Turisté se baví ještě dlouho 
po tom, co prošli cílem. Kratší je potom i čekání na odvážlivce, kteří 
se vydali na nejdelší trasu. Letos to čekání zpříjemní i DJ Roura. 

Turistika byla i je v neposlední řadě také o setkávání a navazování 
nových přátelství. Současné vedení hrádeckých turistů by rádo obno-
vilo historicky dobré vztahy s kolegy z Chrastavy. Dál rozvíjet by se 
měla spolupráce s turistickým klubem v nedaleké Bogatynii. Silného 
partnera pro pořádání akce získali také v hrádeckém Domě dětí a mlá-
deže Drak.  

Mladá krev tak navazuje na to nejlepší, co se podařilo jejich před-
chůdcům vybudovat. Zajímavé setkání, které jsem se Vám pokusil při-
blížit, jsem opouštěl s dobrým pocitem. S elánem a nápady téhle par-
tičky nemám o budoucí osud Lužické padesátky žádný strach. Objevili 
se v pravý čas. 

Lužická padesátka vstoupí do další padesátky své existence  
7. května 2022. Tak neváhejte a přihlaste se!              Roman Sedláček

Teodor Sebastián Šimáček 
Teodor Sebastián Šimáček je studentem Střední ekonomické školy  
v Liberci. Věnuje se sportu, kterému se říká freestyle scootering. Pro 
nezasvěcené – jde o extrémní jízdu se skoky na koloběžce. Jezdí se na 
speciálně vytvořených tratích s rampami, překážkami, výjezdy apod.  

Teodor Sebastián Šimáček se v roce 2021 stal podruhé mistrem České 
republiky ve freestyle scooteringu na mistrovství v Pardubicích a obhájil 
tak mistrovský titul z r. 2020. 

V r. 2021 reprezentoval Českou republiku na Mistrovství Evropy v Dánsku 
a na Mistrovství světa ve Španělsku, kde obsadil 6. místo. Dále reprezento-
val na závodech v Anglii, Rakousku, Německu a Holandsku. Má uzavřenou 
profesionální sponzorskou smlouvu s rakousko-anglickou firmou RideSide 
Scooter Store, která dodává veškeré komponenty z Anglie. 

Sport provozuje asi 10 let. Každým rokem jej můžete vidět při exhibici 
pořádané v termínu hrádeckých městských slavností. Je uznávaným  
instruktorem při výchově mladých adeptů na kempech ve skateparku  
v areálu ve Stráži pod Ralskem.                    -vš-

Lužická padesátka se blíží
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Obědy se na ZŠ TGM budou vydávat 
v tělocvičně 

Vážení rodiče, vzhledem k rekonstrukci prostor školní jídelny, se 
budou od 25. 4. 2022 do konce školního roku vydávat obědy pro  
ZŠ a ZUŠ TGM a ZŠ Lidická v prostorech tělocvičny TGM. Vchod do 
výdejny bude přes školní dvůr (za poštou).   

Informace k platbám:   
Z výše uvedených důvodů Vás žádáme v případě placení obědů 

v hotovosti o jejich zaplacení ve dnech 20.–22. 4. 2022 na měsíce 
květen a červen.  

Více informací na tel. 601 158 849 nebo 732 288 752 
Děkujeme za pochopení.

8

S jarem se rozeběhly práce na budování chodníku na vnitřním ob-
chvatu města. Vznikne v úseku od křižovatky Okružní – Luční, tedy  
v místě, kde začíná cyklostezka směrem ke Kristýně, po křižovatku 
Okružní – U Koupaliště. Tam nový chodník naváže na stávající bez-
bariérové trasy vybudované v minulých letech. Kromě samotného 
chodníku k bezpečnosti chodců přispějí i čtyři přechody a dvě místa 
k přecházení.  

Práce přijdou na 5,5 milionu korun (bez DPH). Městu se podařilo 
získat dotaci ze Státního fondu dopravní infrastruktury. Pokryje 
zhruba 4,5 milionu korun. Zbytek uhradí město ze svého rozpočtu. 
Hotovo má být v srpnu.  

Věra Baumgartnerová

Na Okružní se buduje chodník

V Doníně pokračují práce na proměně zeleného pásu mezi Rynoltic-
kou a Souběžnou ulicí na květinovou louku. Doposud měla hlavní 
slovo mechanizace, v případě diskování i poměrně těžká. Po pod-
mítači a rotavátoru přišla ke slovu tento týden ruční práce. Skupina 
pracovníků specializované firmy plochu ručně pomocí hrábí připravila 
na setí. Mlýnek zavěšený na ramenou a poháněný kličkou potom se-
hrál hlavní roli při setí. Luční směs obsahovala široké spektrum semen 
různých bylin. Teprve následující týdny a měsíce ukážou, kterým se  
v této lokalitě bude dařit nejlépe. 

-rs-

Pozor, nevstupovat! 
Původní dětské hřiště na pláži Kristýny na začátku dubna nahradily 
nové herní prvky. Vypadají moc pěkně, ale aby si je děti v budouc-
nosti mohly náležitě užít, máme na vás jednu prosbu. Do konce  
měsíce prosím nevstupujte s dětmi do prostoru hřiště. Bylo tu pro-
vedeno usazení konstrukcí do betonu, který musí náležitě vytvrdnout. 
Hřiště můžete navštěvovat od 30. dubna, kdy bude oficiálně ote-
vřeno.

Květinová louka je zasetá
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Výstava První sklizeň 
 

V dubnu byla v galerii Brány Trojzemí otevřena výstava První sklizeň. 
Vidět na ní můžete díla sedmi hrádeckých výtvarníků. Všichni mají 
jedno společné: před nějakou dobou se rozhodli rozvíjet svůj talent 
studiem školy s uměleckým zaměřením. Někteří zaseli již před lety  
a dnes mají dostudováno. Jiní vystavující své studium teprve začínají. 
Všichni ale společně přispěli k První sklizni. Název výstavy v sobě při-
tom skrývá naději, že budou následovat i sklizně další, jakmile se 
znovu urodí. 

„Původní myšlenka uspořádat tuto výstavu se zrodila někdy z kraje 
letoš ního roku, kdy jsme si uvědomili, že víme minimálně o třech lidech 
z Hrádku, kteří vystudovali uměleckou školu a že by nebylo marné, je ob-
čanům města představit. Jakmile jsme se ale o tyto umělce začali zajímat, 
zjistili jsme, že jich mezi námi žije daleko víc. Celkem jsme zatím přišli na 
jedenáct výtvarně talentovaných mladých lidí, jež svoje nadání rozvíjí 
nebo rozvíjeli na střední, vyšší odborné nebo vysoké umělecké škole. Do-
hromady nám účast na výstavě přislíbilo sedm z nich. Jsou mezi nimi no-
váčci, ale i ostřílení výtvarníci, vystavující po celé republice i ve světě,“ 
vysvětluje Jana Vébrová, která s nápadem přišla. 

Ve výstavní síni si můžete prohlédnout rozměrná plátna i malé kresby, 
díla ze skla, keramiky a řadu originálních šperků. Jejich autory jsou Tereza 
Arteňuková, Jakub Bartoš, Filip Dvořák, Nikola Nemergutová, Lucie Roti-
šová, Adéla Solnařová a Marie Vondrová. 

Na návštěvu výstavy máte čas až do konce června. Na sobotu 7. května 
od 14 do 17 hodin se připravuje komentovaná prohlídka výstavy, kde bude 
možné se s některými autory setkat a podívat se, jak tvoří.                    -vš-

Seniorky oslavily  
Mezinárodní den žen 

 
Pečovatelská služba pořádala 8. března pro naše seniorky oslavu 
MDŽ v Komunitním centru SENÍK. Přišlo jich kolem 85. Akce se také 
zúčastnil pan starosta a místostarosta, kteří všem ženám popřáli  
k tomuto svátku a předali krásnou barevnou kytičku, která potěšila 
každou návštěvnici. O doprovodný program se postaraly děti ze 
MŠ v Loučné a paní Uršula Kluková se Šimonem Pečenkou, který  
doplňoval herečku svým zpěvem. Vystudoval klasický zpěv, kterým 
také potěšil všechny návštěvníky oslavy MDŽ.  Sváteční odpoledne 
se líbilo, občerstvení chutnalo a dobrá nálada nechyběla. 

Mgr. Šárka Kocianová, 
ředitelka PS

Dětský karneval 
s Honzou Popletou 

 
Po dvou letech se v domě kultury Beseda mohl konat také dětský kar-
neval. Možná i proto byl zájem o něj mimořádný, plno bylo do po-
sledního místa. O program se tentokrát postaral Honza Popleta se 
sněhulákem Oldou, kteří nedali dětem ani na chvíli vydechnout.  
Soutěže, obrovské bubliny z bublifuku, tanec a samozřejmě desítky 
masek. A v jednu chvíli dokonce i rodiče na podiu v roli těch, kteří  
vyrábějí zvířátka z balónků. 

-vš-

Vzpomínky zůstanou 
 

Barový klavírista se zamiluje do ženy, která je o generaci mladší. Do-
konce začnou celkem narychlo plánovat svatbu, ale ukáže se, že jim 
v cestě stojí jedna velká překážka. Dům kultury Beseda v březnu hostil 
divadelní inscenaci, v němž Petr Štěpánek ztvárnil roli onoho klavíristy. 
Většinu představení s ním na podiu strávila Zlata Adamovská a Lucie 
Štěpánková v rolích matky a dcery, jejichž vztah je poznamenaný  
dávnou nepříjemnou událostí. Úsměvné momenty střídají vážné  
a dojemné. Diváci z domu kultury odcházeli spokojení. A nejen diváci, 
prostředí Besedy s novým zázemím i přijetí publikem si pochvalovali 
také všichni herci. -vš-
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Hrádecký koncert S.V.A. Tria
Schubertova vila má za sebou další zajímavý koncert. V komorních 
prostorách přízemí vily se představilo S.V.A. Trio účinkující ve složení 
Alexey Aslamas, Vladan Malinjak a Šimon Marek. Již sama jména na-
značují, že kořeny těchto hudebníků v nejednom případě sahají za 
hranice naší země, i když v současnosti je jejich domovem Praha. Kdo 
by si pozorně nepřečetl plakát nebo pozvánku a očekával by od trojice 
renomovaných muzikantů, jinak členů těles věnujících se vážné 
hudbě, tradiční repertoár smyčcového tria, byl by hned na začátku 
minimálně překvapen. Nejen v úvodu, ale po celý večer zněla výhrad -
ně autorská hudba členů tria, kterou oni sami s úsměvem nazývají  
Urban Fusions. Byla to hudba líbivá, uchu lahodící, v překvapujících 
aranžích i polohách. Obecenstvu se líbila, za spontánní závěrečnou 
děkovačku by se nemusela stydět kdejaká popová kapela. 

Brána Trojzemí zve na toto krásné místo neobvyklé interprety. Hrá-
decké publikum to kvituje a stejně jako my se těší na další koncert  
v Schubertově vile.               Roman Sedláček

Dobrovolnických aktivit na pomoc bojující Ukrajině a ukrajinským 
uprchlíkům je velké množství. A to je dobře. Jednou z alternativních 
forem, jak pomoci, je šíření povědomí o ukrajinské kultuře a při té pří-
ležitosti získat pro uprchlíky trochu peněz. 

 
Kulturní středisko Brána Trojzemí ve spolupráci s Městem Hrádek 

nad Nisou uspořádaly 15. března 2022 v hrádecké Schubertově vile 
Večer pro Ukrajinu. A program byl opravdu pestrý. Už od 17. hodin si 
mohli zájemci poskládat papírové hvězdy v ukrajinských státních bar-
vách, což byla příležitost pro rodiče s dětmi. 

Všichni návštěvníci také mohli ochutnat dvě ukrajinská jídla. „Go-
lubčiky“ jsou podobné české plněné paprice, jen s tím rozdílem, že 
tady se mleté maso balí do zelného listu. „Kifliki“ by bylo možné při-
rovnat k svatomartinským rohlíčkům plněným ořechovou náplní. 

Vlastní kulturní program začal krátce po 19. hodině. Vokální kvartet 
Milánosz zpíval s velkým nasazením ukrajinské lidové písně, básník  
a překladatel Milan Hrabal prokládal zpěv četbou českých překladů 
ukrajinských básníků. Posluchači měli možnost současně slyšet také 
ukrajinské originály v podání Inny Křivánkové (roz. Liptuhové) žijící  
s rodinou v Liberci a původem z ukrajinského městečka Vinnycje. 

Zazněly básně Myroslava Lajuka a manželů Teťany a Serhije Dzju-
bových, se kterými je Hrabal v kontaktu. Proto ukázky z jejich tvorby 

uvedl citacemi z jejich dopisů, v nichž popisují tragickou situaci v je-
jich bydlišti, městě Černihivu, obklíčeném ruskými jednotkami. 

Starší kratinký Teťanin text, kterým bylo čtení uzavřeno, trefně vy-
jádřil současnou snahu proruské propagandy: „Dějiny jsou jako hlava 
profesora Dowella: / všechno vědí, ale mají za to, že lepší je / mlčet.“ 

Večer pro Ukrajinu byl sice navštíven jen necelými dvěma desítkami 
lidí, ale jeho symbolický význam byl podstatně větší. Jak vyplynulo  
z neformální diskuse po skončení oficiální části programu, někteří  
hrádečtí občané byli tou dobou zaneprázdněni péčí o téměř stovku 
uprchlíků.  Milan Hrabal

Večer pro Ukrajinu v Schubertově vile

Poplatky za inzerci v měsíčníku 

HRÁDECKO 
  formát                                                                                 cena 
  9 x 2,5 cm (na šířku)                                                      200 Kč 
  9 x 5 cm (na šířku)                                                         500 Kč 
  A6 (čtvrtstránkový, na výšku)                                    1 000 Kč 
  A5 (půlstránkový, na šířku)                                        1 600 Kč 
  A4 (celostránkový, na výšku)                                     3 000 Kč 
  Smíšená (reklamní reportáž)                            cena dohodou 
  Vkládací (za vložený a dodaný ks)                                    2 Kč 
  ceny jsou uvedeny bez DPH (sazba DPH je 21%)

10 ze společnosti10

Vydává Město Hrádek nad Nisou



V pátek 18.4.2022 se na hrádecké radnici uskutečnilo přivítání prvního 
občánka našeho města narozeného v roce 2022. Stal se jím Antonín 
Jareš, který na svět přišel v liberecké porodnici třetí lednový den. Na-
rodil se mamince Martině Mádrové a otci Martinu Jarešovi. Rodina se 
tak rozrostla na čtyři členy, malý Antonín má kromě rodičů i čtyřletou 
sestřičku Anežku. Rodinu na radnici přivítal místostarosta města pan 
Pavel Farský spolu s matrikářkou paní Monikou Korbelářovou. První -
mu hrádeckému občánkovi v průběhu setkání do kolébky přibyl fi-
nanční dar, zlatý řetízek s přívěškem, plyšák a tričko.  -rs-

První hrádecké miminko roku 2022

Interní ambulance v Hrádku 
rozšiřuje ordinační dobu 

 
Od dubna interní ambulance v Hrádku nad Nisou (LSPP naproti  
poště) rozšířila svou provozní dobu a slouží pacientům 2 dny v týdnu, 
konkrétně v pondělí a úterý.  

Ordinační doba ambulance je 8:00–12:00 a 13:00–15:00.  
 

Ambulance zajišťuje: 
– EKG vyšetření včetně popisu 
– interní předoperační vyšetření 
– dispenzarizaci běžných interních a kardiologických pacientů ne-
vyžadujících centrovou péči 
– echokardiografická vyšetření a UZ vyšetření cévního systému 
(předpokládaný termín od června 2022) 
Ambulance bude vyšetřovat pacienty pouze po předchozím ob-
jednání. 

Kontakty na objednávání: 
pondělí, úterý – dopoledne, na tel. č. 482 723 126 

ostatní pracovní dny – dopoledne na sekretariátu interního odd. 
KNL, tel. č. 485 312 663 nebo 485 312 415

Tancovali, zpívali a jezdili na výlety. Tak žili až do nedávna zástupci 
německé menšiny v Hrádku nad Nisou. „Mívali jsme až 120 členů, 
jenže jsme zestárli a ubylo nás,“ vysvětluje hlavní organizátorka  
Margitta Robová. Místní skupina, která se dříve scházela v klubu dů-
chodců a později v Schubertově vile, sdružuje v současné době zhru -
ba dvě desítky seniorů. Spolek Němců v severních Čechách, jehož je 
součástí, by však rád česko-německá setkávání a tradice v příhraničí 
oživil. 

„Jde nám o to, propojit lidí, kteří mají zájem o německý jazyk a ně-
meckou kulturu. K našemu regionu patří a obohacuje ho,“ podotýká 
předsedkyně spolku Petra Laurin. Spolek Němců má své sídlo v Liberci 
v Ruprechticích, kde provozuje také Česko-německé setkávací cen-
trum. Mimo Hrádecka má ještě další místní skupiny na Frýdlantsku, 
Rumburku a Krásné Lípě. Nově se podařilo zapojit do jeho aktivit  
i české Němce z oblasti Šluknovska. 

Spolek Němců založili původní obyvatelé severních Čech německé 
národnosti, aby se mohli setkávat, udržovat tradice a kontakty. Dnes 
má organizace v celém regionu kolem 180 členů a podstatně širší zá-
běr činností. „Členy jsou Češi i Němci. Snažíme se o dialog se širokou 
veřejností, soustředíme se na projekty pro děti a mládež, výstavy  
a přednášky,“ doplňuje členka rady spolku Michaela Janyška.    

V Liberci například spolek nabízí kurzy němčiny, na léto chystá pří-
městské tábory s němčinou anebo letní tábor v německém lázeňském 
městě Bad Kissingen. Spolu s městem Žitavou pak připravuje společ-
nou cestu do Toskánska. Zájemci o činnosti se mohou přihlásit na rei-
chenberg.bgz@gmail.com, případně Česko-německé centrum na 
adrese Ruprechtická 254 v Liberci osobně navštívit. Pro veřejnost je 
centrum otevřené každou středu od 13:00 do 17:00 hodin.

Spolek Němců navazuje na staré tradice

 
Občanům, kteří v měsíci březnu roku 2022 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Zdeňka Fukárková, Jiří Bistiak, Alena Bartůňková 
80 let   Jaroslava Řeháčková, Heidelinde Šupová 
82 let   Blažena Horáčková 
84 let   Eva Strümpelová 
89 let   Helena Nevyhoštěná 
91 let   Vilibald Bouček 
93 let   Soňa Procházková 
96 let   Josef Bláha 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea

114. číslo | duben 2022

www.hradek.eu



Na den otevřených dveří pozvala v březnu budoucí prvňáčky, rodiče, 
absolventy i ostatní zvědavce Základní škola Lidická v Hrádku nad  
Nisou. Sešlo se jich tu požehnaně. Procházeli školními chodbami do 
jednotlivých tříd, kde hlavně na děti čekal tematický program. To ale 
neznamená, že si například za bicí v jedné ze tříd nemohl s paličkami 
sednou některý z tatínků. 

 
Podle slov ředitele školy Mgr. Jaroslava Poláčka nebyla akce  

primárně koncipovaná jako „nábor nových žáků“. Těch tu mají kaž-
doročně dost. Kapacita školy blížící se čtyřem stovkám dětí je zcela 
naplněná. „V posledních letech se tu investovaly veliké peníze a my 
si toho moc vážíme“, dodává ředitel školy. “Snažíme se touto akcí 
Městu Hrádek nad Nisou poděkovat a nějak mu podporu vrátit. Lidé 
dnes mohou na vlastní oči vidět, čeho všeho se tu podařilo dosáh-
nout. Do čeho se peníze investují, jak mohou výsledky modernizace 
školy žáci i učitelé využívat. Teď se právě radujeme z opravené tělo-
cvičny. Když jsem ji poprvé viděl, ani se mi nechtělo věřit, že se pů-
vodní prostor může tak úžasně změnit. Zároveň budujeme nové dílny 
a pevně doufám, že až do nich jednou lidé přijdou, řeknou: To je 
něco! Tak takhle bychom chtěli, aby se naše děti učily.“  

Škola má v současnosti výborně vybavené učebny pro přírodní 
vědy a jazykové vyučování. Pyšní se moderní výukou robotiky. Doká-
zala vytvořit kvalitní základ pro svůj nosný program – aby připravila 
své žáky pro budoucí život.  

Rodičů, kteří hledali především odpověď na otázku, ve které zá-
kladce začne jejich ratolest v září školní docházku, tu bylo přesto dost. 

Například pro Zuzku a Štěpána to nebude lehké rozhodování. Oba 
jsou z Hrádku, ale chodili každý na jinou školu. Častý model, že rodiče 
hlásí své děti do stejné školy, kterou sami navštěvovali, tu moc nepo-
může. Přiznávají, že prozatím váhají, kam bude jejich syn chodit a roz-
hodnutí ještě nejsou. Na celé akci oceňují, že se mohli o prostorech  
a výuce v tomto zařízení dozvědět opravdu hodně. 

Poslední návštěvníci vycházeli do houstnoucího soumraku ještě 
dlouho po oficiálním konci akce. Dokud je něco zajímalo, učitelé  
i starší žáci jim vše ochotně ukazovali i vysvětlovali bez ohledu na čas. 
Pamětníci občas říkají, že se tu nic nezměnilo. Může to platit částečně 
o budově, chodbách a třídách. Ředitele školy takové tvrzení občas za-
mrzí. Především ve vybavení a způsobu výuky se tu stále něco mění 
tak, aby škola učila a vychovávala své žáky moderně na co nejvyšší 
úrovni. 

Roman Sedláček

Noc s Andersenem 
 
Tradiční knihovnická akce, konající se nejen ve většině českých kniho-
ven, ale i na spoustě dalších míst po celém světě, proběhla opět po 
několika letech i v Hrádku. Předchozí tři ročníky jsme museli z důvodu 
stěhování knihovny a následně i různým protipandemickým opatře-
ním vynechat, a tak jsme měli radost, že se konečně můžeme znovu  

 
zapojit a otevřít dveře noční knihovny přihlášeným nocovníkům. Mile 
nás překvapil i zájem dětí, kdy se předem stanovená kapacita patnácti 
osob naplnila v podstatě obratem. V ryze dívčí společnosti jsme pak 
prožili pohádkovou noc, kdy jsme se nejen na pohádky dívali, ale také 
si zkusili jednu pohádku poslechnout a samozřejmě také pohádky 
četli. Společně jsme si zkusili zjistit, jak těžké s orientací to asi měli krá-
líci, když létali v klobouku. S inspirací od pejska a kočičky děvčata 
sama připravila večerní hostinu, skládající se z nazdobených toustů  
a ovocného dezertu a v neposlední řadě, jsme si po vzoru Pata a Mata, 
zkusili postavit domečky z papírových tácků. Když nadešel čas spánku, 
všichni jsme se ve spacácích uložili mezi regály s knížkami a obklopeni 
spoustou krásných příběhů málem zaspali příchod rodičů. Ráno nás 
ještě čekala společná snídaně, kde jsme navzájem ochutnali koláče  
a bábovky od starostlivých maminek a pak už jsme se museli rozloučit. 
Myslím, že mohu napsat, že jsme si nocování všichni užili a budeme 
se těšit, že se třeba hned v následujícím roce sejdeme znovu.  

Kateřina Maryšková

Den otevřených dveří na Lidické
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Dubnový tip na výlet nemůže vést jinam, než do přírody. Všechno 
kvete, bují, a po zimních měsících je to přímo lék na duši. I samotná 
procházka bez určeného cíle je zážitkem. My se ale přeci jen na kon-
krétní místo vypravíme. A to k Průrvě Ploučnice. Místu, které si zami-
lovali i filmaři. Zdejší lokalitu využili například pro natáčení pohádek 
Z pekla štěstí nebo Princezna a Písař.  

 
Průrva Ploučnice 
Průrva Ploučnice, kdysi zvaná též Pekelný jícen, Hromová rána či Čer-
tova díra, byla podzemním náhonem bývalého hamru, který kdysi stá-
val na místě dnešního jezírka. Pokus o stavbu vodní nádrže sloužící  
k pohonu železného hamru v Novinách pod Ralskem se uskutečnil 
pravděpodobně v 16. století. Koryto Ploučnice bylo přehrazeno sypa-
nou zemní hrází a řeka byla svedena do rozšířené skalní rokle. Tunel 
skalním masivem prorazili primitivním způsobem, jen krumpáči a lo-
patami. Okolní skály, tvořené pískovci, však dobře propouští vodu, 
proto se nádrž nikdy nenaplnila a vodu do hamru museli přivádět ná-
honem od Stráže. Z hamru pod přepadem se nedochovalo nic. Na 
jeho místě pak stávala budova mechanické přádelny, ale ani ta již ne-
existuje.  

Říčka, která přitéká od Stráže mezi loukami, vtéká do soutěsky mezi 
strmými pískovcovými stěnami. Asi po 50 metrech se stáčí vpravo a vtéká 
do prvního tunelu, dlouhého asi 13 metrů. Poté se asi na 10 metrů vynoří 
na povrch v rokli a pokračuje druhou, 41 metrů dlouhou chodbou. Tunely 
mají výšku i šířku 3,5–4 m. Ve stěnách jsou patrné otvory sloužící k za-
puštění pěti dřevěných jezů a uzávěr. Na konci padá voda asi metrovým 
stupněm do tůně pod skalní stěnou. O jedinečnosti tohoto místa svědčí 
i fakt, že Průrva Ploučnice byla v roce 1997 prohlášena za kulturní pa-
mátku. 

Už v 19. století Průrvou místní mlynář vozil při světle loučí návštěvníky, 
které toto vodní dílo uchvacovalo. Teď místo dobře znají vodáci, kterým 
zpestřuje splouvání Ploučnice. Turisté se sem dostanou po červeně  
značené trase vedoucí od Stráže pod Ralskem. Dojet se sem dá i autem. 
U mostu přes Ploučnici nedaleko Průrvy je malé parkoviště. A poměrně 
nově tudy vedou taky cyklotrasy. Milovníci geocachingu tady mohou na-
jít kolem pěti „kešek“. Samotnou Průrvu můžete i projít. A to po proudu  
z kamenné pláže k jezírku nejlépe podél mechem zarostlých stěn, kterých 
se můžete přidržovat. Při průchodu Průrvou se vždy dá najít místo, kde 
je hloubka nejvíce po kolena, nejhlouběji je před prvním tunelem a mezi 
tunely. Pokud dojdete na konec Průrvy k jezírku, musíte se rozhodnout, 
zda skočit do jezírka nebo se vrátit zpět.                      Věra Baumgartnerová
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